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Kemenesmihályfa község 25 éves fejlődése 

1945 - 197o. 

Községünk a celldömölki járás északnyugati ré
szén, Celldömölktől mintegy 6 km távolságban van. 
Községünk már 1oo-l5o évye1_ezelott t mint település  
létezett. Az e r e d e t i települési J i e ^ y ^ 
fekvésétől délkeletre , Celldömölk felé_5po-4op „mé
t e r e s távolságban a j e l e n l e g i településtől v o l t * 
Ez a települési &ely a fejlődés s^rán nem elégítet
t e k i a lakosság igényeit, mivel ez a terület lapá
l y o s , ingoványos rész_vqlt. Mintegy l o o évvel eze
lőtt erős áramlással a régi település Kemenesalja 
dombvonulata felé, annak lejtőjére i n d u l t meg. K i s 
részben mint település pár száz méteres megszakí
tással hagy /cser/ néven egy kisebb település a l a 
k u l t . Ez a települési rendszer már az u j , szakszerű 
épitési eljárásokkal együtt, valamint a terület mi
nősége lehetővé t e t t e a település végleges kialakí
tását. Községünk lakossága i l y e n körülmények között 
egyes időszakokban számszerűen fejlődve, valamint 
csökkenve, de biztosította fekvésénél fpgva a t e l e 
pülés jellegének fennmaradását és fejlődését. 

Községünk lakossága a felszabadulás előtt a 
község kát nagy uradalmán kivül és az elenyésző szám-* 
ban lévő nagy- és középgazdálkodókkal, kisárutermelŐ 
p a r a s z t i gazdaságot f o l y t a t o t t . 

/ 
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Községünk 1 9 4 5 . március 27-én, kedden r e g g e l 8 ó-
rakor._azabadult f e l . A felszabadító csapatok Celldömölk 
felől, a_vasut és a közút mentén, valamint a Sömjéni 
hegy felől közelitették meg községünket. A sz o v j e t f e l -
szabaditő csapatokat községünk lakossága nevében az ak
k o r i biró, Erdélyi József, valamint a képviselő testü
l e t nevében B e r k i Sámuel köszöntötte- A köaa^ntést a 
Celldömölk felől jövő útkeresztődésben, a K a t o l i k u s 
templom előtt történt. A sz o v j e t katonák örömmel f o 
gadták a f e n t nevezett személyek köszöntését, t e k i n 
t e t t e l a r r a , hogy Erdélyi József az I . Világháborúban 
Oroszországban v o l t katona, i g y a ny e l v e t ismerte és 
t e l j e s mértékben megértették egymást. A községben e l 
sőként egy páncélos érkezett, melynek személyzete kö
zött egy magyar vasutas i s v o l t , kinek a neve ismeret
l e n . Ó a tolmács szerepét töltötte be. 

Az elsőként érkezett páncélos személyzete érdek
lődött a németek távozása, iránt, s azután amerre .a 
német csapatok mentek, követték őket. A f e n t e m i i t e t t 
fogadáson a község képviselői elmondták, hogy a német 
csapatok a községet, elhagyták,.igya_szovjet_alakula
tok bátran közeledhetnek, ellenállásba nem ütköznek. 

A község képviselőinek ezen kijelentése a követ
kezőkben b a l u l ütött k i , t e k i n t e t t e l a r r a , hogy O s t f f y -
asszonyfa állomás, és a Celldömölk előtt lévő Cinca 
h i d között ingajáratként közlekedett egy t e l j e s harc
készültséggel f e l s z e r e l t páncélvonat. 
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A s z o v j e t csapatok a községbe bevonultak, u¬
gyanakkor a f e n t nevezett páncélvonat a j e l e n l e g i ál
lomásig lejött és abból annak személyzete támadást in-
d i t o t t a községben lévő s z o v j e t a l a k u l a t o k e l l e n , 
Ez a támadás a s z o v j e t a l a k u l a t o k a t bizonyos f o k i g 
hátban érte s ugyanakkor váratlanul. Ez a páncélvo
nat már az utolsó kétségbeesés egyik megnyilvánulása 
v o l t , ugyanis at o s t f f y a s s z o n y f a i állomáson t u l már 
menni nem t u d o t t , m i v e l o t t a továbbhaladást agy h i 
deg, k i s i k l o t t gép állta e l . Az e m i i t e t t két pont kö
zött vad, dühödt embermészárlást idézett elő. 

Keraenesmihályfa községnél ez a tevékenység egy
szer és mindenkorra lezárult. Igaz, hogy a s z o v j e t 
a l a k u l a t o k a t váratlanul érte az alattomos támadás, de 
ennek ellenére x e l j e s mértékben a páncélvonat legény
ségét felszámolták. A németek részéről mintegy 7o fő
n y i h a l o t t l e t t , ugyanakkor 8 sz o v j e t katona i s éle
tét v e s z t e t t e . A polgári lakosság közül ez alkalommal 
9 fő v e s z t e t t e életét, 3 nő és 6 férfi. A község f e l 
szabadításáért folyó harc mintegy 2-3 óra hosszat t a r 
t o t t . Ez a l a t t az idő a l a t t már a községet elhagyó 
s z o v j e t páncélosok az Újhegyről a sifceken utánpótlást 
biztosító páncélvonatot kilőtték, i g y a menekülés a 

németek elől e l l e t t zárva. T e k i n t e t t e l a r r a , hogy SS 
ek v o l t a k , magukat meg nem adták, i g y a s a o v j e t a l a 
k u l a t o k t e l j e s e n felszámolták őket. 

./ 
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A s z o v j e t a l a k u l a t o k parancsnoksága értesült, 
h o & y s község vezetői saját tudtukon kivül vezették 
félre a felderítőket, i g y ennek alapján e l t e k i n t e t t e k 
a felelősségre vonástól, 

A s z o v j e t katonák holttestét közvetlenül az üt
közet befejezése után Celldömölkre szállították, mig 
a sebesültek egyrésze helyben k a p o t t kezelést, majd 
mikor a tábori kórház megérkezett, o t t kaptak e l h e 
lyezést. A német katonák holttestét a község lakossá
ga bevonásával a délkeleti k e r t alján, aho l a h a l o t t a k 
zöme v o l t , l e t t e k közös s i r b a n eltemetve. T e k i n t e t t e l 
a r r a , hogy nemcsak a katonák hullái, hanem azok által 
hátrahagyott fegyverek és nagy mennyiségű roboanóa-
nyag, lőszer l e t t eltemetve, i gy e z i d e i g ehne2 a s i r 
hoz senki nem nyúlt hozzá, 

A polgári lakosság h a l o t t a i t a h e l y i temetőben 
temette e l egy kivételével, ugyanis Boros L a j o s t szü
l e i a cseren lévő saját házuk virágos keretjében t e 
mették e l . 

A felszabadulás után, mint az országban minde
nütt máshol, a romok eltakarítására és az élet b e i n 
dítására fokozatosan a l a k u l t a k meg a különböző pár
to k és szervezetek. 1945. május 27-én községünkben 
megalakult a Kommunisták Magyarországi Pártja. Az 
újonnan megalakult párt vezetője Dr.Tiszamarti József, 
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t a g j a i : B o l l a Dénes, B e r t a l a n István, B e r t a l a n Dénes, 
Bőczén Pál, Kovács A n t a l és Kovács József v o l t a k . A 
megalakult kommunista párt minden erejével a község 
gazdasági és p o l i t i k a i életének fellenditésén munkál
k o d o t t . A kommunista pártot követve a községbén létre
jött a Kisgazda Párta Ezen párt vezetője Ősze András 
l e t t . Először kevesebb, majd utánna mintegy 6o-7o fős 
létszámmal r e n d e l k e z e t t . Községünkben a DÉIOSS 1947. 
évben a l a k u l t meg, melynek vezetője Kiss Gyula l e t t . 
Ez a szervezet a lakosság zömét f o g l a l t a magába, mi n t 
egy l o o - 1 5 o főt. Ezeken a pártokon kivül községben 
még meg l e h e t e t t találni, de nem dominensként kisebb 
szélsőséges pártokat i a . 

A község közigazgatási h e l y s e t e . 

Községünkben körzeti jegyzőség működött 1945-
től 195o-ig. A jegyzőséghez t a r t o t t Tokorcs és Keme-
nessömjén, i g y a jegyzőség elnevezése Sömjén-Mihályfa 
v o l t , melynek vezetőjís Berkes János mint főjegyző, bí
róként pedig Erdélyi József, mint már az előzőkben i s 
emiitettük, ezek tevékenysége 1945-től 195o-ig t a r 
t o t t . A község elöljárósága a körjegyzőség alá t a r 
tozó földbirtokosaiból, nagybirtokosaiból, valamint 
zsírosabb parasztjaiból tevődött össze. Ezen állapot 
1947- évben v e t t f o r d u l a t o t , ugyanis az elöljáróság
ból a földbirtokosok és egyéb nem odavaló személye^ 

. / . 



kikerültek, E f e l a d a t r a a legalkalmasabb, legráter
mettebb személyeket választották meg. Az u j elöljáró
ság főleg a két vezető pártra épült f e l , a kommunista 
és a kisgazda pártra. Kb. l:l-he;- v o l t az arányuk. 
Persze ez i s , mint minden más egyik-napról a másikra 
változott. A csatlakozó községek képviseleti arányát 
az adófizetés százalékához kötötték. Ennek megfelelő
en mikor Sömjén~Mihályfa néven működött a körjegyző
ség, 12 fő képviselő, plusz biró és jegyző irányiot-
t a a községek közigazgatását. 

v Az 1947. évi országgyűlési választások alkalmá
v a l a községben győzelemre j u t o t t a Kisgazda Párt, 
és a második hely r e a Kommunista Párt jelöltjei ke
rültek /százalékos arányról nincs tudomásunk/. A vá
lasztásokat nagy szervező munka és bizonyos mérték
ben k o r t e s hadjárat előzte meg. Ismertették a pártok 
p o l i t i k a i elképzelésüket, amit minél nagyobb mérték
ben igyekeztek a lakossággal e l f o g a d t a t n i . 

Községünk vonatkozásában az első 3 éves t e r v 
eredményeit a következőkben l e h e t összefoglalni: 
1947- június 13-án felépült a lakosság által hőn ó¬
h a j t o t t állomás. Ennek a napnak délutánján 3 órakor 
a Celldömölk felől érkező vonat megállt Kemenesmi-
hályfán. Ez alkalommal községünkben olyan nagysza
bású ünnepséget rendeztek, melyen a község apraja 

. / . 
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és nagyja résztvett, és h i t e t t e t t e k u j rendszerünk 
m e l l e t t . Ezen f e l a d a t megvalósításából erőteljes és 
odaadó munkával v e t t e k i részét Kiss Gyula, a k i j e 
lenben, i l l e t v e a tanács megalakulása óta, mint t a 
nácstag tevékenykedik szintén községünk épitése, szé
pítése érdekében. Jogos v o l t lakosságunk kívánsága, 
nagyon sokszor megígérték az állomás megépítését a 
képviselőválasztások korteshadjáratain, de ennek meg
valósítására csak s z o c i a l i s t a , f e l s z a b a d u l t ország
ban nyílott lehetőség. 

Az első 3 éves t e r v eredményéként l e h e t közsé
günkben elkönyvelni az u j csarnoképület megépítését, 
vala m i n t a tüzoltóazertár és őrszoba újjáépítését. 
Ezen f e l a d a t megvalósítása, valamint az u j rendbe ve
t e t e t t nagyfokú bizalom a lakosság részéről még na
gyobb célok és f e l a d a t o k elérésére Ösztönözte a köz
ség lakosságát, kommunistáit. 

Községünk építkezései, melyek az első 3 éves 
t e r v időszakában történtek, ezzel t e l j e s mértékben 
nem merült k i , m i v e l már ebben az időszakban e l k e z 
dődtek és csak a későbbiek során n y e r t megvalósítást 
3ok olyan f e l a d a t , amely községünk lakosságának b i z 
tosabb életet, kulturáltabb körülményt biztosított. 
I l y e n e k v o l t a k : a kultúrház megépítése, iskolánk bő
vítése ,/persze az a k k o r i kultúrház és i s k o l a / . 

./. 
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Községünk i p a r i ellátottsága. 

Községünkben a felszabadulás után 16 fő k i s i p a 
ros r e n d e l k e z e t t iparjogosítvánnyal. A k i s i p a r o s o k t e 
vékenységi köre az alábbiak s z e r i n t o s z l o t t meg: 

3 fŐ kőműves mester, / 
1 fő cserepes, 
1 fő szabó, 
5 fő cipész, 
2 f c kovács, 
2 fő bognár, 
1 fő a s z t a l o s , 
1 fő takács. 

Községünkben külön ipartestület nem mükríött, a h e l y i 
k i s i p a r o s o k a celldömölki Ipartestületnek v o l t a k t a g 
j a i . 1952-ig a f e n t i létszámú és megoszlású iparosgár
da látta e l a lakosság szolgáltató igényeit. Az 1952-
es téves p o l i t i k a hatására a község iparosainak lét
száma 9 főre csökkent. A megszűnt szakmák között sze
r e p e l t a takács- és a s z t a l o s szakma, ugyanakkor a mi
nimálisra csökkent kovács-, bognár-, kőműves- és c i 
pész szakmák létszáma i s . 1955-rig két Önálló k i s i p a 
ros működött Kemenesmihályfa községben, 1 cipész, 1 kő
műves. Majd 1957. év tavaszán egy kovács, egy kőműves, 
és három cipész k i s i p a r o s váltott újra iparengedélyt. 
J e l e n p i l l a n a t b a n községünk szolgáltató igényét h e l y 
ben két cipész, két varrónő és két bérfürészelő látja 
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e l . Ugyanakkor tevékenykedik a községben egy általá
nos l a k a t o s és egy cserépes, másodállásban. 
A f e l s o r o l t szakmákban ugyan k i van elégitve lakossá
gunk igénye, de ezeken felül szükség volna a s z t a l o s , 
villanyszerelő, fodrász szakmákban a lakosság igénye
i t helyben kielégíteni. 

Községünk közlekedé se • 

Községünk közlekedésének helyzetét, amint azt 
már az elődükben e m i i t e t t e m , 1947. június 13-tól l e 
het értékelni, m i v e l ezen a napon állt meg először 
községünk újonnan épült állomásán a fő közlekedési 
eszközünk, a vonat« Ettől a naptól kezdődően k i l e n c 
pár vonat szállította Kemenesmihályfa lakosságát 
munkahelyére, kirándulásra, é3 egyéb helyekre.A lé
tesített megálló és Celldömölk központi állomás kö
zelsége csak a személyvonatok közlekedését t e t t e 
lehetővé, a gyorsvonatok csak áthaladtak az újonnan 
megépült állomáson. Községünk lakossága e létesít
ménynek ürült a legjobban.. Ebben az időszakban még 

egyéb közlekedési eszköz nem állt a lakosság r e n d e l ¬
ül 

kezésére. E l k e l l mondani még mielőtt tovább mennénk, 
hogy kemény és sok f i z i k a i munkát igénylő építésen 
t u l nagy harc árán sikerült elérni a z t , hogy a vonat 
megálljon. Ugyanis a MÁV részéről olyan kitételek 
v o l t a k , hogy a község tudj a - e biztosítani a h a v i 
3oo utaslétszámot. 
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Ezekben az időkben a községből az ingázó személyek 
száma, ide értve az iskolába járó gyerekeket i s , 
/gimnazisták/ 46 fő v o l t . A mai körülmények között u¬
gyancsak k i l e n c pár vonat közlekedik, mely lakossá
gunk munkába járását o l d j a meg, de most már 18? fő 
a községből kijárok száma. 

A vonatközlekedés m e l l e t t 1958. évben megindult 
Celldömölkről Kemenesmihályfán keresztül O s t f f y a s z -
szonyfa, Csönge és Kenyérit érintve Pápócra a napi 
6 alkalommal közlekedő S5ÁVAUT járat. Ezen túlmenően 
szintén községünket érintve és közlekedésünket j a -
v i t v a beinditást n y e r t Celldömölkről Tokorcs, Ke
menesmihályf a , Kemenessömjén, Vönöck és Kemenesmaga-
s i t érintve a Gzergénybe közlekedő MÁVAUT járat. 
Ez a két közlekedési eszköz a vonatközlekedéssel 
együtt igen előnyösen elégiti k i lakosságunk közle
kedési igényeit. 

Útviszonyaink'e nagy közlekedés hatására s z i n t e 
t e l j e s e n használhatatlanná váltak. Ennek az állapot
nak a felszámolására a község vezetőin kivül megyei 
és járási tanácstagjaink mindent megtettek, melynek 
hatására 1968. évben a községünket átszelő utak f e l 
újítást nyertek. A korszerűsítés során a legújabb e l 
járással portalanítva l e t t a Tokorcs és VönÖcköt ösz 
szekötő utsza'casz, ugyanakkor, ha nem i s i l y e n k o r -
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szerűen, de ugyanebben az évben portalanítva l e t t a 
Celldömölk-Ostffyasszonyfát összekötő útszakasz i s , 
amely szintén községünket s z e l i át. 

Községünk villamosítása. 

Községünk nagyrésze 1938. évben, már a f e l s z a 
badulás előtt villamosítva l e t t . A Vidos-féle nagy
b i r t o k o n állítottak f e l agregátort, mely abban az i ¬
dőben a nevezett kúriát, községházát és a templomo
kat látta e l v i l l a m o s energiával. Az országos háló
zatba községünk l94o-ben l e t t bekötve. E l e i n t e a l a 
kosság idegenkedett a korszerű világítás meghonositá 
sátél, de későob, látva annak előnyét, valamint a 
már h e l y i l e g t e r m e l t energia hasznát, már az orszá
gos hálózathoz való csatlakozást k i f e j e z e t t e n kérte* 
Ezen a terűlet3n i s akadtak tennivalók a f e l s z a b a 
dulás utáni időkben. A község belterületéhez tartozó 
Csernek a villamosítása erre az időszakra maradt, 
mivel 194&-ban l e t t e k elvégezve a vonalkiépitési 
munkák, valamint a lakóházak hálózatba való bekötése 
Nagymértékben hozzájárult ehhez már a lakosság tár
sadalmi munkával. 

A közművesítés területén nem számolhatunk be 
nagy előrehaladásról a felszabadulás utáni időkben, 
a mult r e n d s z e r r e l szemben, m i v e l jelent.;s előreha
ladást e területen nem értünk e l . 

./. 
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Községünk lakosságának ez irányú igényét e z i d e i g 
kielégíteni nem t u d t u k . Azolí a f e l a d a t o k , amelyek e 
területen jel e n t k e z n e k , meghaladják anyagi erőinket. 
Az a mennyiségű községfejleaztés, amelyet lakosságunk 
b e f i z e t , valamint az államtól hozzájárulás cimén ka
punk, csak egész kishorderejü f e l a d a t o k megoldására, 
elegendő. Szükségessé válna villanyhálózatunknak bő
vítése mégpedig olyan értelemben, hogy azokban az u t 
cákban, ahol még csak világítási áram van, i p a r i áram 
n i n c s , oda kiépíteni, ugyanakkor a lakosságnak sürgő
sen a jő ivóvízzel való ellátását lenne szükséges 
megoldani. Ezen f e l a d a t o k bármelyike több évi község-
fejlesztésünknek az Összegét emésztené f e l , i g y ezek
hez komolyan hozzáfogni sera tudunk. Már mint említet
tem, i g e n sürgető lenne az ivóviz ellátásnak a meg
oldása, de ezen t u l egy víztárolónak a megépítése i s 
sürgetően vetődik f e l . 197o-ben, amikor a technika 
korát éljük, egy tűzesetnél nem tudunk helyben v i z e t 
n y e r n i , hanem a szomszéd községből, Celldömölkről va
gyunk kénytelenek oltó v i z e t h o z n i . Tehát ez a f e l a 
dat sürgetően v e t i f e l a víztároló megépítését. 
K u t j a i n k bővizüek, csak annyira mílyek, hogy azokból 
géperejű szivattyúval v i z e t n y e r n i l e h e t e t l e n . Szük
séges lenne ennek ellenére az ivóviz ellátás p i l l a 
n a t n y i javítása vonatkozásában egy-két artézi kútnak 
az üzemeltetése, m e l l y e l egészséges ivóvizet tudnánk 
lakosságunknak b i z t o s i t a n i 0 

./. 
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Községünk kereskedelmi h e l y z e t e . 

Községünk kereskedelmi életét a felszabadulás e¬
lőtt a helyben működő "Hangya" szövetkezet v o l t h i v a 
t o t t megoldani. A felszabadulás előtti időszakban me
zőgazdasági gazdálkodás formájából adódóan a celldö
mölki piac és igen nagy mértékben meghatározóként ha
t o t t községünk kereskedelmi életére, A községen belül 
még kereskedelmi tevékenységet f o l y t a t o t t két fő ven
déglátó és egy fő hentes és mészáros. A lakosság i l y e n 
irányú igényét a f e n t i kereskedelmi formációk t e l j e s 
mértékben kieiégitették. A magánjellegű gazdálkodás 
és a kisárutermelésből fakadóan a lakosság kevesebb 
igénnyel j e l e n t k e z e t t ebben az időben, mint a j e l e n 
l e g i időszakban, de ennek ellenére mégis megszűnt köz
ségünkben a f e n t i kereskedelmi egységek közül egyik 
vendéglátó egység és az egy hentes és mászáros i s . 

Napjainkban i s felvetődik a lakosság részéről 
i l y e n irányú igény, de p i l l a n a t n y i l a g e r r e sem vál
lalkozó, sem anyagi fedezet n i n c s , minek kapcsán ezt 
az igényt k i tudnánk elégíteni. 

A felszabadulás után a "Hangya" szövetkezetek 
r o m j a i n felépült a földmüvesszövetkeset. A követke
zőkben ez l e t t h i v a t v a a lakosság kereskedelmi és 
vendéglétó igényeinek kielégítésére. Ezen funkciójá
nak kielégítése céljából községünkben létrehozott 
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agy Vegyesboltot, valamint egy I t a l b o l t o t * A vegyes
b o l t évi forgalma másfél, két millió f o r i n t , valamint 
a vendéglátó egységé évi háromnegyed millió f o r i n t , 
A f e n t i kereskedelmi egységek a lakosság napi fogyasz
tási c i k k e l való ellátását biztosítani tudják. A jó 
közlekedési viszonyok v i s z o n t megoldják Celldömölk 
közelségével együtt a lakosságnak a tartós fogyasztá
s i cikkek iránt megnövekedett igényét. Ugyanakkor ve
gyesboltunkon belül i s lehetőség van a r r a , hogy a meg
r e n d e l t tartós fogyasztási c i k k e t a b o l t cimére ingye
nesen kiszállítsák, tehát igy a lakosság az i l y e n irá
nyú igényét helyben i s k i t u d j a elégíteni. 
Vegyesboltunkat 1961. évben rekonstruálták, az a k k o r i 
forgalomnak megfeleld s z i n t r e hozták, eladótér és r a k -
tárbővitést h a j t o t t a k végre. Jelen kornaV megfelelően 
felvetődik a vegyesboltunk t e l j e s mértékű felújítása 
és a megnövekedett forgalomhoz való bővítésének kérdé
se . 

A lakosság vendéglátó igényeinek kielégítéséről 
még ennyi jót sem l e h e t elmondani, ugyanis a fe l s z a b a 
dulás előtti állapothoz viszonyítva semmit 3em fejlő
dött, mivel olyan helyiségben van elhelyezve, amit 
csak nagyon jó i n d u l a t t a l l e h e t vendéglőnek nevezni. 
Szükséges lenne sürgősen azt a h e l y z e t e t felülvizs
gálni és tevékenységünket olyan irányba k i f e j t e n i , a¬
mely ezt az állapotot sürgősen felszámolná. 

. / . 
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Ezt a h e l y z e t e t 3zerintünk csak ugy lehetne felszámol
n i , ha nem a meglévő korszerűtleneket toldoznánk, f o l 
doznánk, hanem korszerű, a mai kor követelményeinek 
megfelelőt hoznánk létre. E m e l l e t t a feltétel m e l l e t t 
már lakosságunk korszerű, kulturált körülmények között, 
egészséges környezetben tölthetné e l szabad idejét, i l 
l e t v e szórakozhatna- 197o-ben a lakosság már nem kocs
mai dinom-dánom és l l e b u j " helyekben kiván szórakozni, 
hanem megköveteli a kultúrát, az egészséges környezetet. 
Azok az állapotod, amelyek p i l l a n a t n y i l a g vendéglátó 
tevékenységünkben uralkodnak, a korszerű vendéglátás 
csiráit sem foglalják magukba, de ennek ellenére ez 
"kocsma" a celldömölki Áí'ÉSZ-nek navi Z5-4o ezer f o r i n 
t o t jövedelmez. Ezt a jövedelmezőséget f o k o z n i lehetne 
egy korszerű vendéglátó egységgel és egyben megolda
nánk lakosságunk ezirámyu, jogos problémáját. 

Községünk u j f a l u s i értelmisége. 

Felszabadulásunk elölt a község értelmiségét egy 
k a t o l i k u s ás egy evangélikus pap, két tanító és ugyan
akkor egy fő és egy segédjegyző t e t t e k i . A f e l s z a b a 
dulás után i s k o l a i oktatásunk fejlődésével, valamint 
termelőszövetkezeti mozgalmunk velejárójaként fokoza
tosan kezdett k i a l a k u l n i , már az 5o-es években az u j 
f a l u s i értelmiség. A f a l u s i értelmiséget csak a n n y i 
ban kivánjuk elemezni, amennyiben a közélet, valamint 

/ 
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a község lakosságának kulturális, gazdasági, szociá
l i s és egészségügyi életének formálásába b e f o l y i k . 
Községünk oktatási, ezen belül az iskolán belüli ok
tatás f e l a d a t a i t 12 fő pedagógus látja e l . Ez a 12 fő 
pedagógus szakmai felkészültsége alapján és a r e n d e l 
kezésre álló anyagi, t e c h n i k a i eszkÖ2Ök összességével 
együtt képes ezen f e l a d a t t e l j e s mértékű és korszerű 
kielégítésére. Áz i s k o l a i oktatás kérdésével ezen pont 
a l a t t bővebben nem kívánunk f o g l a l k o z n i , m i v e l ez a 
kérdés külön f e j e z e t e t a l k o t krónikánk más helyén. 
Az értelmiség összetétele továbbiakban a következő; a¬
mely a termelőszövetkezeti mozgalom fejlődése során 
jött létre. 

Az 19óo-ban megalakult termelőszövetkezetünk 
re n d e l k e z i k két fő felsőfokú t e c h n i k u s i képesítéssel 
rendelkező szakemberrel, továbbá három fő t e c h n i k u s 
s a l . Ezen felül községünk értelmiségének létszámá
hoz t a r t o z i k egyéb foglalkozással nyolc fő, a k i k a 
közélet és a gazdasági élet területén tevékenykednek. 

A f e n t e m i i t e t t u j értelmiség egy része f o l y i k 
csak be a f a l u lakosságának tudatformálásába, álta
lános műveltségének növelésébe és fáradozik azon, 
hogy mihamarabb elmondhassuk, nemcsak kialakulóban, 
de k i a l a k u l t az egységes dolgozó p a r a s z t i osztály. 

/ 
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A f a l u s i értelmiség eredményességét, munkájának 
kézzelfoghatóságát nagymértékben gátolja az a tény, 
hogy munkahelyileg ugyan a községen belül vannak, de 
közülük nagyon sokan csak mind munkások, munkaidő a-
i a t t vannak a községben, a munkaidő lejártával onnan 
eltávoznak, i g y már a f e n t e m i i t e t t célokra igénybe 
ve n n i , i l l e t v e munkájukra számi t a n i nem l e h e t . 
Munkánk, gondolunk az iskolán kivüli nevelésre, sok
k a l eredményesebb lenne, ás a k i k ezt végzik, l e l k i i s 
meretesen végzik, könnyebb helyzetben lennének, ha 
nemcsak páran, hanem az egész értelmiség ennek a cél
nak megfelelően munkálkodna. 

Községünk általános társadalmi v i s z o n y a i . 

Községünk lakoaságának lakáshelysete a f e l s z a b a 
dulás előtt nem v o l t megnyugtatóan lerendezve. Nagyon 
sok helyen megtalálható v o l t a közös konyha, zsúfolt 
lakások ós emberi lakásra meg nem felelő helyiségek 
lakás céljára való használata. A régi cselédvilág 
örökségeként, még néhány helyen fennmaradtak ezek az é¬
pületek, de máú átformálva, egyedül, nem pedig több em
ber által lakva* 1945. után ezek a cselédházak nagy-
részben lebontást nyertek. A község külterületét ké
pező, de sok esetben 4-5 km-re a község központjától 
lévő majorok lakossága /tanyák/ a felszabadulás után 
az uradalmi birtokból nekik j u t t a t o t t , addig a szenve-

. / . 
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dést nyújtó lakásokat l e b o n t o t t a és a f a l u b a n /Keme-

nesmihályfán/, val a m i n t a környező községekben és 

Celldömölkön korszerű, a m u l t a t f e l e j t e n i engedő csa

ládi házakat felépítette. Ezzel fokozatosan eltűnt az 

az emlék, amely hosszú évtizedeken keresztül magához 

láncolT.a a n i n c s t e l e n f a l u s i lakosságot. 

1945. után községünkben 94 korszerű családiház 
é p ü l t e Esek között már a f e n t e m i i t e t t e k , de a f a l u 
ban i s átépített lakások szerepelnek. Uj lakás 24 é¬
pült. Ezeken az építményeken felül községünk lakossá
gának, de elsősorban termelőszövetkezeti parasztságunk 
gazdasági helyzetének javulását szolgálja az újonnan 
megépült központi majorság, mely a r r a van h i v a t v a , 
hogy egyre korszerűbb feltételek m e l l e t t biztosítsa 
azt a feltételt, melynek kapcsán szövetkezeti p a r a s z t 
ságunk magasabb jövedelme nem- maradhat e l . 

Ugyancsak községünk lakosságának igényeit elégíti 
k i az 1 9 5 9 . évben megkezdett és 1962. évben b e f e j e z e t t 
9 tantermes korszerű, u j iskolánk. 
Igaz ez nem gazdasági érdekeket h i v a t o t t szolgálni 
közvetlenül, hanem a kulturális-oktatási igényeket e-
légiti k i , de semmivel sem másodrangubban, mint az e-
lőzőek9 ugyani3 i l y e n kulturált körülmények között az 
oktatás tevékenységét egy községben sem tudják kielé
gíteni a járáson belül. 

./. 
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A korszerűen megépített iskolánk tartozékaként az 
oktatás színvonalának emelése céljából korszerűen f e l 
s z e r e l t és a h e l y i igényeknek t e l j e s mértékben megfele
lő p o l i t e c h n i k a i műhely áll a tanulók rendelkezésére. 

Tanácsok megalakulása. 

1 9 5O• február 27-én községünkben megtörtént az e l 
ső tanácsi választás. KÖzspgünk lakosságát ezen válasz
tásra széles körben bevonták, választóbizottsági kerü
l e t e k l e t t e k kialakítva, melynek kapcsán az egyéb válás 
tási szerveken t u l a lakosság nagyrészének konkrét se
gítségével ez a n^gy f e l a d a t megoldást n y e r t . 

Az első tanácsi választás kapcsán lakosságunk a 
'canács elnökévé B a r t a l s n Dénest választotta. Ennek a t a 
nácsnak 2 1 t a g j a v o l t , sajnos ezek közül a tanácstagok 
közül a j e l e n l e g i tanácsban csak Kiss Gyula tanácsta
gunk található meg, m i v e l Kiss elvtárs folyamatosan nap 
j a i n k i g mint tanácstag tevékenykedett. 

Az újonnan megalakult tanács megválasztotta végre
hajtó bizottságát. A megválasztott végrehajtó bizottság 
ba'az alábbi személyek kerültek be: 

B e r t a l a n Dénes v.b. elnök 
Berkes János v.b. titkár 
Nagy Károlyné v.b. elnökhelyettes 
Gyiro.esi János v.b. t a g 
Kiss Gyula v.b. t a g 

./-
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Gőcze András v.b. t a g 
Markovics János v.b. t a g . 

Az első választások dta 1964. október 1-éig az 
alábbi személyek v o l t a k községünkben végrehajtó b i z o t t 
sági elnökök: 

B e r t a l a n Dénes 
Nasy Károlyné 
Gyimesi János 
Tóbiás Károly 
Reizinger Jánosné 
Kurucz Béláné 
Marton János 
Barabás Károly 
Kovács Lajos 
Kozák János 

1 9 5 0 - től 1951-ig 
1951- től 1952-ig 
1952- től 1953-ig 
1955-tól 1954-ig 
1954. évben J hétig 
1 9 5 4 - től 1955-ig 
1955- től 1958-ig 
1958-tól 1961-ig 
1961-től 1964-ig 
1964-től n a p j a i n k i g . 

A f e l s o r o l t nevek és időpontok Kiss Gyula tanácstag 
elmondása alapján l e t t f e l j e g y e z v e , hónap és nap meg
határozását nem tu d t u k megszerezni, mifrel e z z e l kapcso
l a t o s a n iráaos feljegyzéssel nem rendelkezünk. 
A f e l s o r o l t a k között többen .szerepelnek egy éven belül, 
ez abból adódik, hogy t e l j e s pontosság, mint ahogy f e n t 
emiitettük, hónapos vonatkozásban nem állt rendelkezé
sünkre . 

A felsorolásból i s megállapíthatjuk, hogy a keáde-
t i időszakban nehéz v o l t a tanácsi munka irányításához 

/ 



- 21 -

s megfelelő embert megtalálni. A nagyfokú átszervezések
nek fő okát az a k k o r i irányítási rendszernek lehetne ke
r e s n i . Ugy ahogy a tanácsi munka ismerttté és gyakorlattá 
vált, ahogy u j káderek kerültek a közigazgatásba, s ahogy 
megismerték a reájuk háruló f e l a d a t o k a t , működési terü
l e t e k e t , e z z e l párhuzamosan nőtt a községben eltöltött 
idő. 

Az alábbiakban a végrehajtó bizottság másik függet
lenített vezetőinek, tehát a titkárodnak a községi i g a z 
gatás terén eltöltött idejét és n e v e i t kívánjuk ismer
t e t n i . Az adatok szintén tájékoztató jellegűek, mive l 
ezt i s csak emlékezetből Kiss Gyula tanácstagtól t u d 
t u k rekonstruálni. Ennek alapján: 

Berkes János 1950-től 1952-ig, 
Horváth Irén 1952-től 1953-ig, 
Bodó Lajos 1953-től 1957-ig, 
Kárász Sándor 1957-től 1962-ig, 
Jakab Ferencné 1962-től 1968-ig, 
Gersey István 1968-tól n a p j a i n k i g . 

Mint ahogy a felsorolásból i s kitűnik a végrehajtó b i 
zottság titkárai huzamosabb i d e i g teljesítettek szolgá
l a t o t a község igazgatásában, mint a vb. elnökök. Sze
rintünk a magasabb i s k o l a i végzettség s az ezzel páro
suló hivatésszeretettel l e h e t ezt a tényt i n d o k o l n i . 

. / . 
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A következőkben községünk első tanácsának névsorát 
kívánjuk i s m e r t e t n i , minek alapján: 

B e r t a l a n Dénes 
Nagy Károlyné 
Berkes János 
Gyimesi János 
Gosztola Sándor 
Kiss Gyula 
GŐcr-'.e András 
Márton Lajos 
Somogyi János 
Horváth Gyula 
B a r t i József 
Mészáros Lajos 
Marton János 
B o l l a Dénes 
Markovics János 

tanácstagok képviseletében a l a k u l t meg első s z o c i a l i s t a 
államhatalmi szervezetünk, amely folyamatosan és egyre 
kulturáltabb körülmények között b i z t o s i t j a lakosságunk 
szociális-kulturális életének fejlődését. 
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Tanácsunk tevékenysége. 

Nagyobb községi beruházások. 

Községünk lakosságának régi vágya v o l t , hogy a köz
ség határában, a település szélén húzódé vasútvonal be
kapcsolódjon a község lakosságának szállítási f e l a d a t a 
inak ellátásába. Amint a z t már említettük, lakosságunknak 
ez a vágya 1 9 4 5 . után, tehát felszabadulásunk 2 . évében 
ny e r t kielégítést. I t t kívánjuk megjegyezni, hogy a köz
ségben e z i d e i g bucsut nem t a r t o t t a k , ezen jelentős ese-
raén.y kapcsán minden év június 15-án, i l l e t v e az ahhoz 
legközelebb oső vasárnapon a máshol i s szokásos bucsui 
n-ulatságot tartják. ízen beruházás, tehát a megállóhely 
kiépítése és egyéb járulékos beruházások mintegy 4-5oo 
ezer f o r i n t o t t e t t k i , melynek túlnyomó részét a l a k o s 
ság odandó társadalmi munkájával teremtet t e meg. 

A községfejlesztési hozzájárulásunkat mindig olyan 
célok megvalósítására használtuk f e l , amelynek kapcsán 
lakosságunk életkörülményeit javítani tudt u k . I l y e n e k 
p l . 1964. évben a község szilárdburkolatú járdáinak é-
pitése folyamatosan n a p j a i n k i g , ugyancsak ettől aa év
től kezdődően a megépített szilárdburkolatú járdák mel
l e t t a község egyöntetű fásítása. Továbbá községfej
lesztésünkből megépítettük a községi temetőben a rava
talozót, amelyet lakosságunk első alkalommal idegenked
ve f o g a d o t t , de látva annak messzemenő egészségügyi elő
nyét, ma már igényli annak működtetését. 

. / . 
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A j e l e n időszakig községünk belterületén 3.2oo folyómé
t e r szilárdburkolatú járda ny e r t kiépítést, ami az ossz 
járda 9o %-át j e l e n t i , ugyanakkor looo db gömbakác n y e r t 
elültetést, ebből leszámítva, ami nem l e t t jó, utcáink 
fásítását 65 %-ban töltötte k i . 
Községi tanácsunknak a továbbiakban i s az a célja, hogy 
a fejlesztési alapból b e f o l y t cse&ély összeggel ugy gaz
dálkodjon, hogy az abból létesített f e l a d a t o k lakossá
gunk minél kulturáltabb körülmények között való boldog 
életét biztosítsa. 

A nező^azdasáíTÍ termeléc formái. 

Felszabadulásunk után lakosságunk nagy többsége 
egyénileg gazdálkodó v o l t . A földreform során lakossá
gunk mintegy 75 A—a j u t o t t kisebb-nagyobb földingatlan
hoz. Összegében kiosztásra került 1422 kh 3oo n.Öl t e 
rület, A földreform során a földosztó bizottság igény
be v e t t e az alábbiak s z e r i n t i felosztásban jelentkező 
földterületeket: l o o kat.holdon aluliaktól 13 k a t . h o l 
dat, l o o ás looo k a t . h o l d közötti földbirtokosoktól 
14o9 k a t . h o l d a t v e t t e k e l , i l l e t v e o s z t o t t a k f e l . 
A f e n t f e l s o r o l t területekből a földosztó bizottság 
a kemenessömjéni igényeknek kielégítésére 532 katéhold, 
8o7 n.Ölet j u t t a t o t t 12o személy részére. Az i g y össze
gezett mennyiség adja k i az 1422 kh 3oo n.ölet. 
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A földosztás után a k i s p a r a s z t o k saját j u t t a t o t t 
földjükön, a nagy gazdaságoktól kapott felszerelések
k e l gazdálkodott. Egyrésze látván, f e l i s m e r t e a h e l y 
z e t e t , hogy i l y e n k i s egységekben az ő felkészültsé
gükkel jövedelmező gazdaságot megvalósítani nem t u d 
nak. Ennek a felismerésnek hatására 1 9 5 4 . január 1 -

ével 8 család termelőszövetkezeti csoportot alakított. 
K megalakult k i s xermelőszovetkezot elnökévé válasz
t o t t a Cseledi Zsigmondot, majd a tagság névszerint a 
következőkből tovődö t t össze: 

Szakonyi L a j c 3 
Kovács Gézáné 
Maesotai Józsefné 
SZih Károly 
Aiabrus József G. 

B e r t a l a n Dénes 
Záborczky Gyula, 

A k i s létszámú termelőszövetkezet két éven át gazdál
ko d o t t kisebb-nagyobb eredményekkel. Amikor már a kez
d e t i nehézségeken tulxették magukat, már öeszeforrot-
tabban gazdálkodtak, akkor az 1956-os e l l e n f o r r a d a l m i 
események közbejöttek, melynek hatására a k i s csoport 
f e l o s z l o t t . A feloszlás után megosztoztak a megtermelt 
javakon, valamint állatállományukon és a termelési 
eszközökön. 

./. 
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A f e l o s z l o t t termelőszövetkezet a saját szántóte
rületén kivül használta a községben lévő állami t a r t a 
lékterületeket i s . A feloszlás után 1 9 5 7 . január 1-ével 
műveletlenül maradt területet a Kemenesaljái Állami Gaz
daság v e t t e kezelésbe. 196o. január l - i g ezeken a terü
l e t e k e n gazdálkodott. 

Dolgozó parasz-teágunk látván, hogy a kisárutermelő 
gazdálkodás a rohamos fe'jlődés hatására egyre inkább 
halálra van Ítélve, magáévá t e t t e Pártunk eé Kormányunk 
politikáját, önkéatesen termelőszövetkezeti útra lépett. 
Az újonnan megalakult termelőszövetkezet 3 "Magyar Zászló" 
MTSZ. nevet v e t t e f e l . A ; ,Ma^ar Zászló" MTSZ. taglét
száma 143 fő, családok létszáma v i s z o n t 1 2 7 . Jímnek a 
termelőszövetkezetnek az elnöke Bincze Géza l e t t . 
A termelőszövetkezet földterülete 2356 k a t . h o l d v o l t , 
melyből a 1634 k a t . h o l d , a rét lo 5 k a t . h o l d , a legelő 
347 k a t . h o l d , a gyümölcsös 2 k a t . h o l d , az erdő 135 k a t . 
hold v o l t . 

A termelőszövetkezetben a termésátlagok a követke
zőképpen a l a k u l t a k : 

buza 9.1 q zab 6*0 q 
rozs 6 . 9 q kukorica 15*5 q 
Ősziárpa 7«o q cukorrépa 165-0 q 
tavasziárpa 15.9 q burgonya 2 7 « 7 q 
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Á termelőszövetkezet állatsürüsége jóval a járási 

s z i n t a l a t t v o l t . loo k a t . h o l d r a szarvasmarhából lo.8 

db j u t o t t , ezen belül 4 db tehén, sertésből 14.3 db, eb

ből koca 1.5 db, lóból 2.3 db, juhból 2c.3 db. 

Aruértékesitéstekintetében az alábbi mennyiséggek-

k e l j e l e n t k e z e t t termelőszövetkezetünk: t e j b 5 1 3o26 l i 

t e r , ser-tésnusból 1 q, marhahúsból l o q, hus Összesen 

I I q, kenyérgabonából 2o q j u t o t t loo k a t . h o l d r a . 

1 tehén évi átlagos tejtermelése 1921 l i t e r v o l t . 

A termelőszövetkezet már ebben az időszakban beruházá

s a i t ugy irányitotta, hogy azok a jövő gazdaságát a l a p o z 

zák meg. Ennc-k érdekében ^ár az alakulás évében 1.293.374 

F t - o t fordított különböző építkezésekre, ebből az Összeg

ből 0 sojáterőo Veruházcsa 134.o75 Ft v o l t . 

Építettek 1 db 5o fh-es tehénistállót, 1 db 3oo fh-es 

sertéshizlaldát, továbbá építettek 1 db 8 vagonos mag

tárt éo 1 db 8 víjgonos gőrét. A térne lŐszÖvetkezet gép

állománya ekkor állt 1 db K-25-Ö3 setorból és 1 db pót

kocsiból, 

í£ termelőszövetkezet fejlődésének illusztrálása vé

g e t t az 1969-es év eredményeit kívánjuk elmondani és a 

j e l e n l e g i gazdaságot j e l l e m e z n i . 

Igag.j hogy a fejlődést t e l j e 3 mértékben ezen keresztül 

nem l e h e t lemérni, de bizonyos fokú összehasonlítást 

kapunk. 

./. 
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Nem a j e l e n l e g i h e l y z e t e t t u d j u k összehasonlítani, mi
v e l 1968. január 1-ével Kemenesmihályfa és Kemenessöm-
jén községek termelőszövetkezetei egyesültek és i g y az 
1967. év eredményeit vesszük a l a p u l . 

1967. évben a termelőszövetkezet elnöke Ősze András 
v o l t . Gazdálkodási területük 2262 k a t . h o l d , ebből szánté 
15o2 k a t . h o l d , rét 1 3 1 k a t . h o l d , legelő 255 k a t . h o l d , gyü
mölcsös 21kat.hold, erdő 2 9 5 k a t , h o l d , és 5 3 k a t . h o l d e-
?ryéb területtel r e n d e l k e z e t t . 
Cnaládok nzámp 12o," ta.^ok száma 1 2 7 16', A 127 tag közül 
dolgozó tag 118 fő. 
A gazdaság termésátlagai a következők s z e r i n t a l a k u l t a k : 

buza 12.7 q zab 9.9 q 
rozs 6 . 7 q kukorica 2 1 . o q 
tava3ziárpa I 0 . 6 q cukorrépa 1 7 o . l q 
ősziárpa ezen az éven burgonya 6 . 5 q 

nem v o l t * 
Allatsürüség loo k a t . h o l d szántóra: szarvasmarha 23 . 5 db, 
ebből tehén 6.5 db, sertés 4.3 db, ebből koca 0 . 5 db, 
lé 1.5 db. 
Áruértékesítés hel y z e t e a következő képpeii a l a k u l t : 
kenyérgabonából 169 . 5 q - t , marhahúsból 46.2 q - t , ser
téshúsból 4.2 q - t , baromfihúsból 28.8 q - t , tejből 144 . 5 

l i t e r t értékesítettek l o o k a t . h o l d szántóra jutóan. 
A termelőszövetkezeten belül 1 tehénre jutó évi t e j t e r 
melés 278o l i t e r v o l t . 

. / . 
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A termelőszövetkezet beruházásai 1967* évben 1*126.ooo 
F t - o t t e t t e k k i , ebből a sajáterős beruházás 312.ooo Ft 
v o l t . 

A termelőszövetkezet gépparkja i s jelentősen megnöveke
d e t t az induló évhez viszonyítva, m i v e l a terméseredmé
nyek fokozása érdekében termelőszövetkezetünk 1967. év
ben r e n d e l k e z i k 4 db ÜTŐS t r a k t o r r a l , 3 db Zetor K-25 
t r a k t o r r a l , 2 db S u p e r - z e t o r r a l , 1 db R3-09-es, 1 db 
SZK-4-es kombájnnal, 1 db Z^tor 3 o - l l , 2 db Hoffer tí
pusú t r a k t o r r a l . 

Szerintünk ezek a számok kellő összehasonlítási a¬
l a p o t nyújtanak ahhoz, hogy a külső szemlélő i s meglát
hassa, ho;ry milyen hatalmas fejlődésen ment keresztül 
községünkbon termelőszövetkezetünk és hogy helyes v o l t 
pártunk politikája, melynek alapján községünk dolgozó 
parasztsága a fejlődésnek ezt a formáját választotta. 

Amint a z t már az előzőkben említettük, termelőszö
vetkezetünk a kemenessömjéni "Előre" termelőszövetke
z e t t e l 1968. január- 1-ével egyesült "Sömjénmihályfa" 
Mezőgazdasági Termelőszövetkezet elnevezéssel. Az egye
sülés folytán termelőszövetkesetünk az alábbi gdz&tsá-
gok m e l l e t t gazdálkodik. 

Az egyesült termelőszövetkezet elnöke Németh Béla 
l e t t , a k i s, v@lt kemenesmihályfai "Magyar Zászló" t e r -



melőszovetkezetnél a főagronómusi teendőket látta e l . 
Az egyesült termelőszövetkezet eredményes gazdálkodá
sát bizonyítja az a tény, hogy már az egyesülés évé
ben képes v o l t a r r a , hogy az egyesülés előtti 3o-4o F t -
os munkaegységértékkel szemben 5o F t - o t produkáljon. 
Az eredményes gazdálkodás feltételei a termelőszövet
kezetben biztosítottak annak ellenére, hogy a szakember 
ellátás- n<im megnyugtató. Ugyanis ez a nagy gazdaság 
két Felsőfokú Mezőgazdasági Technikumot végzett szak
emberrel és 3 fő technikumot végzett szakemberrel o l d 
j a meg gazdálkodási f e l u a a t a i t . 

A termelőszövetkezet r e n d e l k e z i k 2 db l o c fh-es 
tehénistállóval, 2 db 5o fn-os borjunevelővel, ugyan
i l y e n férőhelyes elletőistállóval, 5o fh-es sertésfi-
aztatúval, megfelelő magtár-raktár helyiségekkel és a 
kukorica tárolásához szükséges g.'réval, ezeken felül 
a v o l t uradalmi gazdálkodásból visszamaradt épületek
k e l , amelyekre bizonyos mértekben még akkor i s szük
ség van, ha azok nem i s a legkorszerűbbek. 

A mezőgazdasági munkák szakszerű végzése egyre 
nagyobb géppark beállítását t e t t e szükségessé. Ennek 
érdekében a termelőszövetkezet a mai napig r e n d e l k e z i k 
13 db erőgéppel, ami vegyes, megtalálhatók Zetor-K25-ös, 
Zetor-Super, -(J-28-as, MTZ, UTOS, valamint 1 db RS-09-es 
t r a k t o r o k . Ezeknek a gépeknek a javításáról éa elszál
lásolásáról a termelőszövetkezet ugy gondosk°jdott; 
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hogy építtetett egy vasvázas épületet / s z i n t / , melynek 
egy részét kisebb átalakítással ' c i a l a k i t o t t javítómű
h e l y céljára, másik részében pedig a gépek g a r a z s i r o -
zását o l d j a meg. Az i t t f e l s o r o l t a k termelőszövetkeze
tünk olyan főbb tevékenységét és építményeit érintette, 
melyek az al a p o t képezik, ezentúl számtalan olyan léte
sítmény van még, ami a gazdálkodás eredményességét r ^ y -
mértékben befolyásolja, de mindenre i l y e n részletes
ségben nem térhetünk k i , Ahboz v i c z o n t , hogy az eredmé
nyeket t e l j e s mértékben nyugtázhassuk e l k e l l mondani, 
hogy az eredményes gazdálkodás gyümölcse 1969. évre ve
títve sem marad e l , m i v e l hogy a munkaegység értéke az 
5>o.- F t - o t meghaladja, ugyanakkor 1 öologzó t a g l o órás 
munkanappal töob, mint l o o Ft-os keresethez j u t . 

Községünk közegészségügyi h e l y z e t e . 

Községünk lakosságának egészségügyi körülményeit 
a nagysimonyi o r v o s i körzet körorvosa van h i v a t o t t e l 
látni. Ennek segítőtársai 1 fő házibetegápoló és 1 fő 
védőnő. Ha egyenként vesszük Dr. Westerházy Gábor kör-
orvos munkáját k e l l , hogy értékeljük. Tevékenységét 
l e l k i i s m e r e t e s e n , tudása legjavát nyújtva , fáradha
t a t l a n u l végzm, m e l l y e l a lakosság legnagyobb elismeré
sét és szeretetét v i t t a k i . Az orvos közvetlen segítő
társa a házibetegápoló, a k i szintén a felelősségteljes 
munkáját becsülettel végzi, melyre szükség i s van, 

./. 
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m i v e l a körorvos túlzsúfolt rendelés után nem lenne ké
pes a házi betegek kisebb szaktudást igénylő kezelését 
ellátni. 

Nagyon felelősségteljes munkát végez a községen be
lül a védőnő. Őrködik a gyermekek egészséges fejlődése 
f e l e t t . Ennek az eredményes munkának köszönhető az, 
hogy az elmúlt 25 évben községünkben a felvilágosítás 
hiányából, vagy a védőnő részéről való nemtörődömségből 
semilyen fertőző betegség nem. f o r d u l t elő. 

A lakosság ivóvíz ellátása nem megoldott. Ugyanis 
k u t j a i n k v i z e emberi fogyasztásra a KÖJÁL s z e r i n t nem 
alkalmas. Ennek érdekében mintfent meg k e l l t e n n i , hogy 
minél hamarabb megfelelő minőségű ivóvízellátást t u d -
jxik lakosságunk részére biztosítani. Szerintünk ennek 
a legeredményesebb megoldása az lenne, amennyiben ezt 
anyagi lehetőségünk engedné, torpevizmü építése válna 
szükségessé• 

Községünk közrend és közbiztonsága. 

Lakosságunk vagyonvédelmét és 'közbiztonságát a 
táltó rendelkezéseken t u l a területünkön székelő köz
ségi megbízott rendőr biztosítja. A községi megbízott 
rendőrön kivül a celldömölki Járási Rendőrkapitányság 
közlekedésrendészeti járőrei, valamint a Közrend, Köz
biztonság járőrei segítik. 

• / . 
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Községünkben általában a t u l a j d o n e l l e n i vétségek, va
l a m i n t n közlekedésrendészeti szabályok be nem tartása 
m&att kerül lakosságunk a törvénnyel szembe. Kedvező e¬
redményeket mutat a községi tanácsok hatáskörének bőví
tésével kapcsolatosan helyben intézett szabálysértési 
ügyek száma, ugyanis az egy éves g y a k o r l a t a l a t t mind
össze három i l y e n esetben vált szükségessé különböző 
intézkedéseknek és eljárásoknak a megtétele. 
Leggyakrabban s magánszemélyek t u l a j d o n a e l l e n i lopások 
szerepelnek. Igen k i s százalékban néha előfordulnak k i 
sebb, a társadalmi t u l a j d o n t károsító vétségek. 

Kemenesmihályfai Művelődési Otthon és Klub 
fejlődésének története a felszabadulás 

Sta n a p j a i n k i g . 

Művelődés helyzete a felszabadulás előtti években: 

E f a l u t mindig művelődésre vá(<£yó emberek lakták, 

s tették i s ezt módjuk s z e r i n t . De a művelődést, szóra

kozást biztosító jó helyiségele, intézmények sohasem áH-

ta k a lakosság rendelkezésére, még a mai napig sem. 

A mostoha körülmények ellenére i s l e h e t beszélni k u l 

turális életről. A lelkesedés nagymértékben pótolja az 

objektív hiányokat. Az 192o-3o-as években j e l e s szószó

lója v o l t a kultúrának községünkben Gősi Ferenc igazga

tó tanitó. A f i a t a l o k a t nagyon maga mellé t u d t a állíta

n i , s z e r v e z n i , közösségi munkára s e r k e n t e n i . Minden év¬

./, 
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ben legalább kétszer t a n u l t a k be színdarabot, amit a j e 
l e n l e g i i t a l b o l t udvarán lévő lábas-pajtában adtak elő. 
Üzen alkalomra a f i a t a l o k a p a j t a o l d a l a c befonták á¬
gakkal. Az évenkénti két színdarab, bucsu* szüreti f e l 
vonulás, - amelyeknek a mai napig i s nagyományai vannak 
jelentették a fő szórakozási megmozdulásokat. 

Művelődéi helyzete a felszabadulástól n a p j a i n k i g : 

Egy község művelődésének helyzete nagymértékben 
függ attól, iiagy van-e ennek az ügynek gazdája. Az 193o-
na évektől 196o-ig kiemelkedően aktív müvelője v o l t f a 
lujának GŐeze András pedagógus. A f i a t a l o k között egó-
szen f i a t a l tűdetc l e n n i , a gyerekek között gyerek és 
3 z i n t s barátja a felnőtt lakosságnak. Nc&hány évig ő i s 
csak az említett lábas-pajtát tu d t a felhasználni közös 
megmozdulásokra. Harcos elszántsággal küzdött azért, 
hogy a községnek kultúrháza legyen. Küzdelme s i k e r r e l 
járt. 1931-ben kultúrházat a v a t o t t a f a l u . Nem u j épü
l e t v o l t ez, hanem a Vidos-uraság daráló helyiségét a-
i a k i t o t t a át a lakosság társadaiiai munkával k u l t u r o t t -
honná. 

N a g y o n sok munkáskéz tevékenykedett, mig a 
darálóból kultúrotthon l e t t . 1951-ben v o l t az ünnepé
l y e s avatás. Az i s k o l a és a fiatalság színvonalas és 
szórakoztató műsorral örvendeztette meg az ö szegyüjt 
nagy közönséget, mert s z i n t e az egész f a l u o t t v o l t . 



- 35 

Az első kultúrotthon igazgató, s z i n t e természetesen, 
Gőcze András l e t t . A kukturház felszerelése nagyon 
szegényes v o l t . Kertiszékekkel v o l t ellátva és semmi 
több. Már kultúrház van, most azért k e l l h a r c o l n i , 
mondta Gőcze András, hogy a kultúrháznak megfelelő be
rendezése legyen. 

\ iiatal3ág szervezkedett, hogy színdarabokat 
ta i i i u l j o n és a bevételből gyarapítsák a kultúrház f e l 
szerelését. Gőcze András vezetésével nagyon sok estét 
töltöttek együtt a f i a t a l o k & próbákon. A sok b e t a n u l t 
darab közül csak egypárat emiitünk.* "Visszahúz a t a 
nya ", "C iganv", "Le ányné s ő", "János-vi té z", vagy p l . 
mesejátákok: "Hamupipőke", "Csipkerózsika","Jancsi és 
J u l i s k a " s t b . A b e t a n u l t színdarabokat kétszer-három
szor Í 3 előadták, sőt ezentúl a környező községekben 
i s p l , ÍÍÖcsk, Nagysimonyi, Tokorcs, M e s t e r i , Csönge, 
Ostffyasssonyfa ós Kemenessomjén községekben. 

A színpadot, a kulisszákat a szereplők otthonról 
hoz o t t deszkából készítették e l . A bevételből gyara
pították y kultúrotthon vagyonát. P l . függönyöket, 
zeneszerszámokat v e t t e k . Sajnálatos, hogy az 1956-os 
eseményekkor az e d d i g i munkáját semmibevéve, néhány 
csőcselék hangadá3ára GŐcze András lemondásra kénysze
rült, m i v e l a pártnak hü t a g j a v o l t . Néhány hónapra 
B e r t a l a n Imre iskolaigazgató v e t t e át a művelődés irá
nyítását . 

./. 
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Az e l l e n f o r r a d a l m i h e l y z e t konszolidálódása után 
Gó'cze András ismét a kultúrotthon élére állt, és egé
szen 196o-ig elláta a kulturottigazgatói teendőket, 
196o. december 31-én sok egyéb munkája és betegsége mi
a t t felmentését kérte. I l y e n hosszú i d e i g azóta sem állt 
ezen a poszton s e n k i . Viszonylag viharosabb évek követ
keztek, sürün váltották egymást a kultúrotthon vezetők. 
Az i g a z i gazda nehezen*került elő, 1961. január 1-től 
Pataky Márton v t t e át a művelődés irányítását, bár 5 
sok segítséget aacstt az előző kultúrotthon vezetőknek, 
néhány hónapi mükudése után mégis lemondott, pedig irá
nyítása a l a t t nem t o r p a n t meg a kulturális élet. Szí
nes előadásai vonzották a lakosságot, zeneszaUkörre 
csapóitositotta a f i a t a l o k a t , valamint a f u t b a l - s z a k -
kor irányítása a l a t t a járásban az elsők között szere
p e l . 

Pataky Mártontól Gersey Cttó pedagógus v e t t e át 
a stafétabotot a népművelésben. Ismeretterjesztő elő
adásokat , klubfog'.Lalkozásokat y országjáró kix*ánduláso-
kat s z e r v e z e t t , irányítása a l a t t 60 fő látogatott e l 
a kőszegi várünnepségekre. Gersey Ottó 1963. szeptem
berében kérte lemondásának elfogadását. Gersey Ottótól 
Dr. Dévay E r v i n t s z . főkönyvelő v e t t e át a kultúrott
hon igazgatói teendőket. Nagy elfoglaltsága m e l l e t t 
színdarabot i s tanított p l . U o l i e r "Danáin György" c i -
mü ss',irmüvét. 6 hónapi működés után Ő i s lemondott. 



Dr. Szenté Sándorné következett a kulturotthón-
igazgatók népes táborába belépni. Nagyon nehéz körül
mények között végezte ezt a t e l j e s embert igénylő mun
kát, h i s z KemenessömjénbŐl járt át Kemenesmihályfára. 
Hetente egy alkalommal t a r t o t t s z e r v e z e t t k l u b f o g l a l 
kozást. E foglalkozások látogatottsága néha még a 3c»-

4o főt i s elérték. Betanulták Vadnai: "Táncos csizma" 
cimü mesejátékát, melyet nagy s i k e r r e l adtak elő Eeme-
nesmihályfán, valamint Kemenessörajénben i s . 1965. &u-
gusatus 15-én Dr. Szenté Sándorné komoly és e l f o g a d 
ható indokokkal kérte felmondásénak elfogadását. Mivel 
ezután senki sem fogndta e l a kultúrotthon vezetését, 
Hegyi "Dániel isicolaigazgató v o l t kénytelen vállalni e 
funkció t . 

Az i s k o l a irányitása m e l l e t t nem l e h e t e t t t e l j e s 
egészében követelni ennek a munkának az eredniényes v i 
telét, m i v e l e két funkció külön-külön i s egy egész 
embert igényelne. Ennek az állapotnak a megszünteté
se akkor oldódott meg, amikor 1966-ban Szép László ne
velő a községbe került pedagógusnak és mint e l i s m e r t 
népművelő f e l l e t t kérve a kemenesmihályfai kultúrott
hon, i l l e t v e k l u b vezetésére, amit becsülettel a mai 
napig i s ollát. 

Azért emiitettünk klubvezetést, mert 1966-ban a 
kultúrházat életveszélyesaége m i a t t leaárták. J e l e n 
l e g egy régi- iskolahelyiségből átalakitott k i c s i k l u b -
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szoba van h i v a t v a községünk lakosságának szórakozási 
igényét kielégiteni. A k l u b megalakulásakor t e l j e s e n 
u j felszerelést ka p o t t a megyei művelődésügyi osztály
tól./4o kárpitozott széket, 2o db f o t e l t , 5 db k l u b 
a s z t a l t , 2 db szekrényt és 1 db t e l e v i z i o t . / 

í 

Annak ellenére, hogy k i c s i a helyiségünk, mégis 
élénk klubéletről adhatunk számoti 1967-ben a l a k u l t 
i r o d a l m i szinpadunk a körzeti kulturális seregszemlén 
bemutatta "A f o l t o k kiálltának" cimü műsorát, m e l l y e l 
első helyezést ért e l , és a Oárási Kulturális bemuta
tón i s s i k e r r e l s z e r e p e l t . Ennek a műsornak betanitó-
ja Szép László v o l t . 

1968- ban ugyancsak ez a csoport v e t t részt a k u l 
turális szemlén Dr. Szenté Sándorné vezetésével, I . he
lyezést értek e l , előadták az "Arcok és harcok" cimü 
i r o d a l m i műsort. 

1969- ben ismét b i z o n y i t o t t i r o d a l m i szinpadunk, 
amikor a "Dicsőséges 133 nap" cimü műsorát mutatta be 
a szemlén. 

Nemzeti ünnepeinken mindig szinvonalas műsort a¬
dunk az iskolával karöltve. Az elmúlt évben jólsike
rült gyermekfoglalkozá8okat t a r t o t t Kuz&i*6l^;Mihály 
és Szép Lászlóné nevelők. Minden vasárnap táncos Ösz-
szejöveteleket t a r t u n k , zenét lemezjátszó szolgáltatja, 
kb. l o o db lemezkészlettel* 
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E tánedélutánjaink ol y a n népszerűek, hogy még a szom
széd községekből i s idejárnak a f i a t a l o k , A lakosság 
szórakozási igényének kielégitését szolgálta a h e t i 
két alkalommal m e g t a r t o t t mozielőadás, de mikor a k u l 
túrotthon életveszélyessé vált és lebontották, ez meg
szűnt. Még a vándcrmozi által felajánlott előadásokat 
sem t u d j u k fogadni helyiség hiányában. 

Községi könyvtárunk k i c s i t v i z e s helyiségben van, 
vezetője B e r k i Aladár pedagógus, a k i hetente kétszer 
t a r t kölcsönző napot. Könyvtárunk jól f e l s z e r e l t , sza
badpolcos. A kölcsönzők száma l o o - 1 5 o fő között mozog. 
Könyvtárunk könyvállománya 288o kötet. Az idősebbek 
körében l e g o l v a s o t t a b b könyvek a Jókay sor o z a t , a f i -
ultalság egyre jobban érdeklődik a mai irók müvei i ¬
ránt és természetesen a pett y e s és csikós ifjúsági 
könyveket k e d v e l i k . 

Klubéletünk legfőbb eredraényc az elmúlt évben a 
jólmegszervezett és m e g t a r t o t t KISZ oktatás v o l t . Az 
oktatás vezetője Szép László v o l t , a k i ugy i g y e k e z e t t 
p o l i t i k a i ismereteket nyújtani, hogy azok az előadá
sok után termékeny vitába érlelődtek. Még p o l i t i k a i 
vetélkedőt i s rendeztek a tanfolyam befejeztével és 
jutalmazták a p o l i t i k a i l a g legtájékozottabb f i a t a l o 
k a t . 

A TIT előadások témáját ugy válasszák meg, hogy 

minden korosztály megtalálja benne a magának való té
mát. ^ 
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A termelőszövetkezeti tagok körében népszerű v o l t 
Dr. Szenté Sándor "Tsz, jogügyi viták" cimü előédása. 
A fiatalság különösen Laky Rezső járási népművelési f e 
lügyelő 'az ifjúság problémáival foglalkozó előadásait 
k e d v e l i k . Az egészségügyi és kresz témájú előadások 
mindemki számára kedveltek. 

Az s i m u l t évben t a r t o t t u k meg először a szülők
f i a t a l o k találkozóját. Ezt az idén i s megrendezzük, 
mert a szülők i g y látják, hogy h o l és hogyan szórakoz
nak gyermekeik, elbeszélgetünk velük, tájékoztatjuk 
őket, hogy mive l f o g l a l k o z u n k a klubban. 

Klubfelszerelésünk már közel l o éves, de még min
d i g jó állapotban van, na valami e l r o m l i k , 3 f i a t a l o k 
megjavitják. Az elmúlt, évben l o eb f o t e l t , '3 db asz
t a l t és 9 db széket j a v i t o t t a k meg. A lányok társadal
mi munkában kitakarították a helyiségeket és kimosták 
a függönyöket, s t b . 

Élénk a klubéletünk i l y e n mostoha körülmények kö
zött i s , de egy nagyobb kulturhelyiségre feltétlen 
szükség lenne ahol f i l m e t i s vetíthetnénk, pinpong t e r 
met biztosithatnánk f i a t a l j a i n k n a k . Feméljük, hogy e 
f a l u lakosságának kivánsága egyezer valóra válik, hisz 
ciég egy rendes kulturális intéaménnyel sosem rendelke
z e t t . 
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Természetes, hogy a művelődés helyzete nem egészen 
ezen áll, vagy b u l r i k , h i s z a lakosság más uton i s műve
lődik. Községünkben 94 televizió készülék Vc<n, ugyanak
kor 2o8 rádió. Havi előfizetű n a p i l a p r a 85 személy, h e t i 
l a p r a 267 személy. 12 családnál van 5o kötetnél nagyobb 
családikönyvtár. 

A fentiekből világosan kitűnik, hogy községünk l a 
kosságában ég a vágy a kultúra, a művelődés irányában, 
azon k e l l fáradoznunk, hogy iáinál színvonalasabban és 
minél kulturáltabb körülmények között t u d j u k ezt az i ¬
gényt kielégítenie 
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Az i s k o l a fejlődésének története 1945-től 197o-ig. 

Visszapillantás az 1 9 4 5 . előtti h e l y z e t r e . 

Kemenesmihályfán /aXVII. század közepéig Mihálfal-

va/ az isk^lai_oktatás valószinü a XVI. században i n d u l t 

e l . Községünkben érvényt szereztek a reformáció azon e l 

vének, hogy"minden templom mellé állittassék i s k o l a " . 

Az első tanitók nevét nem ismerjük, de egy fennmaradt 

feljegyzés szennt l@65-fe[en az év i s k o l a tanitója Bichó 

János v o l t . 

Községünk és iskolánk legszebb n a p j a i közé t a r t o 

z i k 17o6. január 2 7 . és 28-a, amikor Bercsényi Miklós 

tábornok 2 napig v o l t Mihályfa vendége. Bercsényi Miklós 

a szolgabirák által falunkba h i v a t t a össze a kemenesal-

j a i tanitókat és lelkészeket, hogyaláirásukkal f o g a d j a 

nak hűséget I I . Rákóczi Ferencnek. 11 lelkész és 22 t a 

nító, köztük a mihályfai Hörcsöky Miklós sorakozott 

f e l Rákóczi zászlaja alá. 

Tanítottak még községünkben: 

171o-ben Burján György 

1932-ben az evangélikus i s k o l a megszűnt és ettől az 

időponttól, mint római katólikus i s k o l a 

működött. 
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Valószinü a türelmi erendelet megjelenése u~ 

tán működik újból evangélikus i s k o l a i s , mert 

a feljegyzések s z e r i n t 

18o8-től i t t t a n i t o t t Szabó Ádán oskola mester. 

1848-ban Kovács Ferenc tanitóról tudunk, 

185o-től 1893-ig Smidéliusz György t a n i t o t t , a k i a f e l 

jegyzések s z e r i n t gyógyítással i s f o g l a l k o 

z o t t . 

Községünk a három t a n i t J t 1881-ben kapta. 

A napjainkban i s álló iskolaépületeket a XIX. szá

zadban építették. P l . Az evangélikusok által épített 

két tantermes i s k o l a kántortanitói lakással és segédta

nítói szobával 13.ooo koronába került 1874-ben. Ugyan

ebben az évben építették a k a t o l i k u s iskolát i s . 

Tanítóként működött még községünkben: 

Hajas Gyula, Saly Sándor, Róth Kálmán, Szórádi Dénes, 

Horváth Lajos, Nóvák János, Hajnal Endre, Mesterházy 

Károly i d . C s e r i L a j o s , GŐsi Ferenc, Erdős János, Sza

bó Jenő, i f j . C seri L a j o s , Kiss István, Székely Norbert 

Papp István, Horváth Vilmás, B e r t a l a n Imre, Fülöp Dezső 

Gőcze András, Lampért Dezső. 
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Az 19oo-aa években 1948-ig három tanulócsoport 

működött községünkben._1942-től_az iskolák.nyolc osz-__ 

tállyal működtek. A római katólmkus iskolába három köz

ség tanulói jártak /Kernenesmihályfa, Tokorcs és, Kemenes-

sömjén/. N 

Néhány adat az iskolák államosítása előtti idők

ből: 

1912-13-as tanévben a tanuló létszám 68 az evangélikus 

iskolában, 69 a k a t o l i k u s iskolában, 

1944- 45-ben a tanulólétszám 61 az evangélikus iskolá

ban, 63 a k a t o l i k u s iskolában, 

1945- 46-ban a tanulólétszám 67 az evangélikus iskolá

ban, 43 a k a t o l i k u s iskolában. 

A felszabadulástól az államosításig /1945-48, j a 

nuár 1 6 - i g / 3 tanulócsoport működött, 1-8 osztályig. 

Egy tanulócsoport a római katólákus iskolában, kettő 

az evangélikus iskolában. 1945-ben a tanitás április 7-

én kezdődött és július 7-én v o l t a tanévzáró. 

A f a l u b a n B e r t a l a n Imre, Gőcze András, Endrődi 

János és Horváth Vilmos tanítottak a felszabaduláskor. 

./. 
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Az i s k o l a felszerelése e l a v u l t , korszerűtlen- A 

szertárak hiányosak v o l t a k . A szakosított tanítást már 

1947- ben megkezdték a kemenesmihályfai ás a kemenessöm-

jéni evangélikus iskolák összevonásával. 1947. január 

9-én Kemenessömjénben nyílt meg a szakosított evangéli

kus i s k o l a a Raöó-féle kastélyban* A következő tanévben 

a kemenesmihályfai tanulók nem mentek át ^emenessömjén-

be és a felsőbb szervek döntése alapján 1957 • szeptem 

bern 24-től a kemenesmihályfai felsősök újból Kemenes-

mihályfára jártak iskolába. A korzwtesitésnek ez a f o r 

mája megbukott. 

Az i s k o l a fejlődése az államosítástól n a p j a i n k i g : 

A két egyházi Í3kola államosítása 1943. január 16-

án történt meg az 1948. évi X X X I I I . Tc. értelmiben. Az 

államosítás - ak a k k o r i jegyzőkönyvek s z e r i n t - simán 

történt. Sem a beírás, sem a tanítás megkezdésével kap

csolatosan nem v o l t a k rendellenességek. Egy tanulót sem 

k e l l e t t hivatalból b e i r n i . 

1948- 49-es tanévben a tanulók létszáma 119 fő v o l t . 

A tanulócsoportok száma négy. 

Az összevonás módja: I - I I , I I I - I V , V-VI, és V I I - V I I I . 
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A felsó tagozatban megindult a szakosított oktatás. Az 
u j állami általános i s k o l a vezető tanítója B e r t a l a n Imre 
l e t t . Ekkor az iskolában tanítottak még Gőcze András, 
Horváth Vilmos, Lampért Dezső. 
Az i s k o l a ingó vagyonának értéke: 12.127.94 Ft v o l t . 

A nevelők létszáma három év múlva Felföldi Dezsővel .5 fó
ré emelkedett. ' 
A szaksendszerü oktatás f e j l e t t formája csak a körzete
sítéssel valósulhatott meg, ami 1951* október 8-án kö
v e t k e z e t t be. Ettől az időponttól kezdte Kemenesmihály-
fára jártak a kemenessömjéni és a t o k o r c s i felsőtagoza
tos tanulók i s . A körzetesítés Icisebb ellenállásba üt
között a szülők részéről, és emiatt nem valósult meg 
már a tanév elején. Kissebb hiányosságok adódtak még a 
hiányzások m i a t t , aminek oka a jelentések s z e r i n t , 
"a lábbeli, i l l e t v e a talphiány v o l t " . Ezt a problémát 
gumicsizma és gumitalp kiutalással oldották meg. 

Körzeti iskolához "átosztották" az addig a t o k o r 
c s i iskolában és a kemenessömjéni i s k o l a felső tagozatá
ban tanitó nevelőket, Kelemen Gyöngyi és Magyári Pálné 
tanítókat. 
A körzeti i s k o l a igazgatója Ország Mária l e t t . 
A tanulók létszáma: 
1951-52 tanévben a körzetesítés előtt alsós 62, felsős 

61, összesen 123 tanuló. 

. / . 
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1951-52. tanévben az október 8-ai állapot s z e r i n t , t e 
hát a körzetesítés után alsótagozatban 62, felső£ago-
zatban 150, tehát összesen 212 tanuló v o l t . 

A felsőtagozat megoszlása: 
Kemenesmihályfai KemenessÖmjéni Tokorcsi 

61 5o 39 

Ezzel a felsőtagozat t e l j e s e n osztottá vált. 
Nevelők száma 7» 

Tantermek száma 4 . 

Az alsó tagozatban délután tanítottak* 
1955-től egy-egy tanterem kettéválasztása és egy u j t e 
rem kialakítása után minden tanulócsoportban délelőtt 
tanítottak. 

Az i s k o l a i : igazgatói rövid időn belül a következők v o l 

tak : 
Ország Mária 
B e r t a l a n Imre 
Gőcze András 
Majnovics Mária 
E e r t a l a n Imre 
Gőcze András 

több alkalommal v o l t a k iskolaigazgatók. 

Az iskolában tanítottak még: 
Berky Aladár, Berky Aladárné, Horváth Éva, Háromi Mar
g i t , Hujber Lajos, Kovács Mária, Horváth Gyula, Pataky 
Márton, Süle Ferenc, Szatlmayer E m i l i a , Zukovics Imre. 

. / . 
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1958-tól Hegyi Dániel l e t t az i s k o l a igazgatója* 
Az i s k o l a épületének korszerűtlen és egészségtelen v o l 
ta m i a t t megszületett az u j i s k o l a építésének gondolata. 
Az u j négy tantermes i s k o l a községfejlesztésből tör
tént megépítését községi tanácsunk 1958* októberi t a 
nácsülésén hagyta jóvá. E f e l a d a t megvalósitásaérdeké-
ben tanácsülésünk az eddig l o o Ft-os községfejlesztési 
hozzájárulást 15o F t - r a emelte f e l a lakossággal t e l 
j e s egyetértésben. Ugyanakkor szükségessé vált még na
gyobb összegű ban k h i t e l n e k a felvétele i s . Axiami hozzá
járulás segítségével 9 6 0 . 0 0 0 Ft-os végszámlával és a l a 
kosság részéről rendkívül nagy értékű társadalmi munká
v a l f o r i n t Összegben 152.ooo-2oo.ooo F t , 1959. november 
8-án f e l a v a t t u k iskolánkat. A társadalmi munkában a f a 
l u a p r a j a és nagyja résztvett. A h e l y b e l i lakosságon 
kivül kivették részüket a társadalmi munkából Kemenes-
sömjén és Tokorcs l a k o s a i i s . Az u j iskolánkat festői
én gyönyörű környezetben, a község tulajdonát képező, 
akkor eléggé elhanyagolt állapotban lévő Münnich-kastély 
kertjében építettük f e l . 

Az u j i s k o l a megépítésével oktatási problémáink 
csak részben nyertek megoldást, ugyanis csak a felső 
ta g o z a t o t tudtuk az u j iskolában e l h e l y e z n i , az alsó 
tagozat ekkor még a régi, korszerűtlen iskolában v o l t 
e l h e l y e z v e . Az u j s i k o l a megépítése után tantestületünk 
az alábbiakból tevődött össze: 

http://152.ooo-2oo.ooo
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Hegyi Dániel igazgató, Berky Aladár, Berkjr Aladárné, 
Gersey Ottó, Gőcze András, Pa t a k i Márton, Szatlmayer 
E m i l i a és Takács Mária nevelőkből. 

Iskolánkban a g y a k o r l a t i foglalkozás 1961-ben_kez
dődött meg. A gyakorlókert területe 600 n.öl. A mü-
helyterem szükséghelyiségben v o l t . Az i s k o l a t u l a j d o 
nában lévő kastély kisebb átalakítása után egy f e l s z a b a 
d u l t tanteremben 1961. szeptember 1-én megnyílt a nap
köziotthonos óvoda Berecz Lajosné óvónő vezetésével. 
/Ezt megelőzően csak néhány évben működött 2 - 3 hónapos 
óvoda/. 1961. szeptember 26-án a tanácsülés megsaavaz-
t a az i s k o l a két tanteremmel való bővitését. A tanács
ülés f e l a d a t a az v o l t , hogy döntsön abban, hogy művelő
dési o t t h o n t , avagy i s k o l a bővitést végezzünk. A vitá
ban a többség ugy döntött, hogy ha már elkezdtük az i s 
kola épitését, akkor azt hozzuk olyan s z i n t r e , hogy az
z a l megoldódjék az oktatás kérdése. 

Ugyanezen a tanácsülésen Németh László a művelődési osz
tály vezetője b e j e l e n t e t t e , hogy . p o l i t e c h n i k a i műhely 
építéséhez a járási tanács 6 0 . 0 0 0 F t felujitási h i t e l t 
tud biztosítani. A műhelyt 1 9 6 2-ben egy gazdasági épü
letből felépitette a celldömölki Épitő KTSZ l l o . o o o F t -
os összeggel. 

Az iskolához és a műhelyhez a berendezéseket a Megyei 
Tanács VB. Tervosztályától kaptuk. 
Az i s k o l a bővítése 4 6 9 . 0 0 0 Ft-ba került. 
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1963-64. tanévet az alsótagozat i s az u j iskolában kezd
t e meg. 

19_63^ban_az iskolában a p o l i t e c h n i k a i műhelyben 
és három szolgálati lakásban üzembehelyeztünk, i l l e t 
ve kiépítettük a házi vizvezetékrendszerdszert. 1964-
ben kerékpártárolót építettünk 5o kerékpár tárolására. 
Ugyanebben az évben megkezdtük loo.ooo Ft-os felújítási 
hitelből egy épület felújítását, mely 1965-től szolgá
l a t i lakás céljára van használva. 1967. szeptember 1 -
től működik iskolánkban egy csoportos i s k o l a i napközi 
4o férőhellyel, melyet a v o l t Münnich-kastélyban he
lyeztünk e l . Egy nevelő f o g l a l k o z i k az I - V T I I . osztály
ból összetevődő c s o p o r t t a l . Ebben az i s k o l a i napközi 
otthonban étkeznek nevelőink i s . Nagyon időszerű lenne 
a csoportos alsó és felsötagozatra megbontani, az okta 
tás korszerűsítése végett. 

Iskolánkban 1963-64-es tanévtől kezdte hét tanuló
csoport működik: 

Néhány adat a tanulókról: 
1956-57 1963-64 1968-

létszám 172 186 185 
tanulócsoport sz.: 6 7 7 
tanulmányi átlagé 3.17 3.4 3.3 
Bukás az év végén: 25 19 12 
bukás %-a: 14.5 l o 6.4 



Az úttörő csapat 1948- október 13-án a l a k u l t meg, 
és a Petőfi Sándor Úttörő Csapat nevet v e t t e f e l . 
/A csapat neve azóta megváltozott Bercsényi Miklós név
r e * / Az első csapatvezető Horváth Vilmos tanitó v o l t 9 

A tanulók 7 4 %-a l e t t az uttöiS csapat t a g j a . 
A csapat j e l e n l e g i létszáma 153 fő. 
A csapat vezetője: Takács Mária tanitóno. 
Csapatvezetők v o l t a k még az elmúlt időszakban: 
Gőcze András, Pa t a k i Márton, és Dr. Szenté Sándorné. 

Csapatunk több éven keresztül Balatonrendesen tá
b o r o z o t t , 4 o - 5 o fővel. 

Tanévenként 5 - 6 szakkört működtet iskolánk* 
1 9 6 9-ben az alábbi szakkörök működtek: 

barkácsoló, fotó, méhész, kézilabda, előadói, 
ifjúsági egészségőr és számtan szakkörök. 

A szakkörök munkájából, i l l e t v e munkájuk eredményéből 
év végén minden esetben kiállitást rendezünk. 
Az év folyamán megrendezett tanulmányi, kulturális és 
sportversenyeken iskolánk tanulói eredményesen szere
p e l t e k . Több alkalommal e l j u t o t t a k a megyei, i l l e t v e 
országos szintű versenyekig i s . 

A n y o l c a d i k osztály elvégáése után több tanulónk 
továbbtanult, i p a r i és egyéb iskolákban. Iskolánk egy
k o r i tanulói..közüL többen, egyetemet és főiskolát vé
geztek. Nem egy közülük mérnök, orvos, pedagógus, ag-

. / . 
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ronómus, technikus és k a t o n a t i s z t l e t t . 

Az 1968-69-es tanévben a nyolc osztályosok létszá
ma 28 fő. Továbbtanul: gimnáziumban 8, technikumban 5, 
i p a r i iskolában 9, egyéb iskolában 2 fő. Segitő család
tagként idehaza 4 fő d o l g o z i k . 

Középiskolában továbbtanultak iskolánk tanulói közül: 

tanév 8.03ztályt 
végzett t a 
nulók száma 

középisko
lában t o 
vábbtanul 

A 3. < 
tály 'h 

1952-53 31 l o 32 

1953-54 23 6 26 

1954-55 28 7 25 
1955-56 23 4 17 

1956-57 17 3 17 
1957-58 28 l o 35 

1958-59 21 6 28 

1959-6o 2o l o 5o 

196o-61" 26 11 41 
1961-62 21 l o 47 

1962-63 34 14 41 
1963-64 21 l o 47 

1964-65 26 7 26 

1965-66 31 9 29 

1966-67 29 l o 35 
1967-68 29 7 24 

1968-69 28 713 45 



- 53 -

1952-69 között az általános i s k o l a nyolc osztályát 
elvégzett tanulók közül 33 % t a n u l t tovább középiskolák
ban. Ezenkivül e s t i iskolákban többen megszerezték a kö
zépiskolai végzettséget. 

Iskolánk a s z o c i a l i s t a -tartalmú ünnepek színvona
l a s megünneplését f o n t o s feladatának t e k i n t i . A l e g j e 
lentősebb i s k o l a i ünnepünk a kisdobos és uttörőavatás. 
A hazai táj megismerése és megszerettetése érdekében 
több napos kirándulásokat szerveztünk. Az alsótagozat 
tanulói szűkebb hazánkat, megyénket és a szomszédos me
gyék nevezetességeit i s m e r i k meg. A felső tagozatosok 
osztálykirándulásaikon fokozatosan bővülő körben ismer
kednek meg hazánk műemlékekben, tájszépségekben és i p a 
r i centrumokban gazdag városaival és vidékeivel* E l j u 
t o t t a k már többek között Sopronba, Pécsre, Dunaújváros
ba, Duna-kanyarba, a Velencei-tóhoz, Budapestre és Eger
be. 

A dolgozók iskolájának egy osztálya már az iskolák 
államosításának első évében megindult. Ezen évfolyamra 
2o személy i r a t k o z o t t be, i l l e t v e végezte i s e l . Ezek 
az idősebb tanulnivágyó dolgozók az éltalános i s k o l a 
nyolc osztályát i s elvégezték. Többen közülük az egye
temig i s e l j u t o t t a k . A dolgozók iskoláját az 196o-as 
években nagyon sokan végezték e l , melynek illsztrálá-
sára az alábbi adatokat közöljük: 

. / . 
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A dolgozók iskolájában eredményesen vizsgáztak: 

5-6 0 ?• 8. Össze-
osztály osztály 0 3 z t á l y s e n 

1960- 61. 13 13 
1961- 62. 15 15 

1962- 63. 12 8 9 29 
1963- 64. - 8 11 19 
1964- 65.. - 9 9 
1965- 66. 13 13 
1966- 67. - 14 14 

Összesen: 12 42 58 112 

A szülői munkaközösség 2o« éves munkája a l a t t 
rendkivül jelentős szerepet játszott az i s k o l a életé
ben. Különösen az i s k o l a esztétikai rendjének kialakí
tása terén nyújtottak maximális segítséget, A s i k e r e s 
rendezvények bevételeiből a jobb tárgyi feltételek meg
teremtését és az i s k o l a otthonossá Lételét valósítot
tuk meg. Rendkívül l e l k e s és t e t r e k ^ z választmányi 
t a g j a i n k , SZM. elnökeink v o l t a k . 

Iskolánk s p o r t eredményei kiemeIkedőek. Az objek
tív feltételek biztosítása érdekében társadalmi mun-
kában__megkezdtük a s ^ o x t j t e J j 3 p _ ^ 
zünk egy füves és egy salakos kézilabda pályával, me
l y e k az i s k o l a telkén vannak. Kézilabda és egyéb_ sport 
területén országoshirü s i k e r e k e t értünk el_, 

./. 
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Sporttevékenységünk fejlődését nagyban gátolja, hogy 
nem rendelkezünk sportszertárral és megfelelő mosdó-
öltözővel. Ezen akadály leküzdése céljából kezdetét 
v e t t e a sportszertár megépítése, sajnos anyagiakban 
annyi r a kötött a helyzetünk, hogy még a mai napig sem 
t u d t u k b e f e j e z n i . 

Áz i s k o l a ingó leltárának értéke; 

1969- január 1-én 313.6oo F t 

Az óvóda - mint az előzőkben i r t u k - 1961. szep
tember 1-én n y i t o t t a meg k a p u i t 23 főrhellyel. A 23 en
gedélyezett létszámmal szemben a f e l v e t t óvodások lét
száma 2 5 - 3 o fő között váltakozott. Vezető óvónőink v o l 
t a k Berecz Lajosné, Tarján Ildikó, Erdélyi Erzsébet, 
Szálai Lászlóné. 

J e l e n l e g óvodánk Csótár Csabáné vezetésével mű
ködik. 

Tanulók és óvpdások tisztán és rendesen járnak iskolá
ba, i l l e t v e óvodába, amin nagymér tékben lemérhető l a 
kosságunk életszínvonala, i l l e t v e jóltápláltságukon 
keresztül lakosságunk életfelfogása. 

Nevelőinkről általában: 

1948-ban két szolgálati lakással r e n d e l k e z e t t i s 

kolánk. Az 5o-es években két szolgálati lakással bő

vült, melyet Münnich féle kastélybői alakítottunk k i , 

m i v e l a nevezett lakását a Művelődésügyi Minisztérium-
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nak ajánlott-a f e l . A szolgálati lakások száma az 1965-
ben történt felújítás után ötre emelkedett. Egyik s z o l 
gálati lakásunkban nyugdijas nevelőnk özvegye l a k i k , 
bárom nevelőnk v i s z o n t saját lakásában. 
Iskolánkban j e l e n l e g tanitóK, nevelők közül 7 helyben 
l g i k i k , 5 pedig bejáré. 12 nevelő közül 6 nő, 6 féüfi, 
képesítésük s z e r i n t 6 tanár, 6 pedig tanité. 

A pedagógusok f e l a d a t a az iskolán belül évről-
évre növekedik. Az órák t a r t a l m i követelményeit t e l j e 
síteni k e l l . A pedagógusoknak jellemzője k e l l , hogy l e 
gyen a jó szervezőképesség, pontosság, l e l k i i s m e r e t e s 
ség és a gyermekszeretet. A korszerű követelményeknek 
eleget k e l l t e n n i szakmai és ideiológiai téren i s , 

A s z o c i a l i s t a embertípus kialakítása érdekében 
minden nevelési lehetőséget k u t a t n i és alkalmazni k e l l 

Az iskolánkivüli munka megköveteli, hogy a peda
gógus nemcsak a neveléstanban, a lélektanban és szak
területének tudományában k e l l , hogy elmélyüljön, de 
általános müveltsrégének, életformájának, Ízlésének o¬
l y a n magasfokúnak k e l l l e n n i , hogy hatása ne csak a t a 
nitványaira, de a felnőttekre i s pozitív legyen. 

Minden pedagógusnak kötelessége az i s k o l a j e l l e 
gének megfelelő pedagógus alkotóközösség kialakításán 
munkálkodni és e közösséget erősíteni. 
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Felszabadulástól e l t e l t közel 25 esztendő iskolánk 
nagy fejlődését eredményezte, de van még tennivaló. Sok 
még a megvalósítandó f e l a d a t . Az eredményes oktató, ne
velő munka feltételei még hiányosak. Többek között szer
tár és tornaterem épitése válna szükségessé. /Megjegyez
n i kivánom, hogy a tornaterem építéséhez szükséges é-
pitőanyag egy része rendelkezésünkre áll./ Feladatunk 
legyen továbbra i s ezeknek a terveknek a közeljövőben 
való megvalósítása. 

Iskolánknál az előbb f e l s o r o l t nevelőkön kívül az 
államosítás után az alábbi nevelők tanítottak: 

Perger Erzsébet 
Vargyas Klára 
Dr. Végh Béláné 
Nóvák Rezsőné. 

J e l e n l e g az iskolánál működő nevelők: 

Név szolgálati 
idő 

Hegyi Dániel igazgató 16 
Lampért Dezső i g , h e l y e t t e s 26 
Árvái I l o n a tanár 3 

Berényi Istvámné tanár 
sz. Kovács J u d i t 
B e r k i Aladárné tanitó 
sz. Ferenczy Jolán 
B e r k i Aladár tanitó 

i x 

19 

22 

működésének kez
dete az i s k o 

lánál 
1958-tól. 
1964-től 
1968-tól 

1967-től 

1954-től 

1954-től 

/ . 
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Gersey Ottó tanár 19 1957-től 

Kuzmiczky Mihály tanár 7 1967-től 

Dr. Szenté Sándorné tanár 
Gamauf K a t a l i n 1962-től 

Szép Láazló tanitó 15 1966-tól 

Szép Lászlóné tanitó 
s z . F a r k a s Erzsébet 14 1966-tól 

Takács Mária tanitó 12 1958-tól 

Eredményeink, melyeket az i s k o l a létezése óta elérünk, 

jelentősek. A legtöbbet mégis az utóbbi 15 évben t e t 

tük meg, lakosságunk műveltségi szintjének emelése ér

dekében, 

A s z o c i a l i s t a i s k o l a a l a p e l v e alapvetőfeladata 

nemcsak az, hogy kizárólag Önmagából sugározza a l e g 

hatékonyabb nevelőhatásokat, hanem az, hogy különböző 

nevelőhatásokat f e l d o l g o z v a , értelmezve, összegezve, 

azokra épitve, vagy a z o k k a l szembeszállva érvényesít

se a maga p o z i t i v meghatározott irányba állított be

folyását, mert az az i s k o l a és az az élet Összekapcso

lásának természetes u t j a . 


